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es abans d’haver nomenat el Sr Al-
bert Esteve com a ministre de Cultu-
ra, donava per tancat el procés d’ela-
boració del Pla de Gestió de la vall 
del Madriu-Perafita-Claror. Aquest 
procés havia de culminar amb la se-
va aprovació per part dels quatre co-
muns implicats.

Sorprenentment, o no, dilluns 17 
d’octubre passat, ens assabentàvem 
que des del Govern s’havia emès un 
informe «favorable» demanant cer-
tes modificacions a l’esmentat pla 
de gestió entre elles, la rectificació 
de la incoherència de l’article 47, 
que ja havia estat denunciada pel 
conseller comunal de l’oposició a Es-
caldes-Engordany, Francesc Casals.

ARA BÉ, en el Pla de Gestió, tal i 
com quedarà si aproven els quatre 
comuns les recomanacions del Mi-
nisteri de Cultura, hi trobem unes 
quantes mancances. No entenem 
l’absència total del Govern en la Co-
missió de Gestió en la qual només 
hi han quatre membres: un repre-
sentant de cada comú. No ho ente-

La tribuna

La nostra vall més valuosa
Per causes obscures i recargolades encara no tenim enllestit el famós pla de gestió

L
a  l l i s ta  de l  patr imo -
ni mundial de la Unes-
co compta 936 béns: cul-
turals, naturals i mixtes. 
Entre ells trobem la Gran 

Muralla de Xina, els temples de 
Ramsès II, el Taj Majal, el Parc Naci-
onal del Grand Canyon, el Mont Sa-
int-Michel i …la Vall del Madriu-Pe-
rafita-Claror.

L’any 2003, el Govern i els quatre 
comuns amb territori a la Vall, tèc-
nics i associacions de la societat civil 
van treballar intensament durant 
un any per elaborar un dossier de 
presentació a la Unesco; culminant  
l’any 2004 amb el reconeixement 
tant desitjat. La Vall del Madriu-Pe-
rafita i Claror passava a fer part de la 
llista del patrimoni mundial.  

A més de garantir la preservació 
del bé, aquest reconeixement, ben 
aprofitat, havia de millorar sense 
cap dubte l’atractiu turístic de la zo-
na i del país, esdevenint una sensa-
cional eina de màrqueting interna-
cional .

Una bona gestió i una explotació 
sostenible dels béns reconeguts per 
la Unesco repercuteixen en benefi-
cis turístics i econòmics pels propie-
taris privats dels béns, per les admi-
nistracions i per tot el país evident-
ment. Ara bé, per a assolir aquest 
objectiu era necessari, tal i com re-
clama la Unesco, any rere any, un 
bon pla de gestió.

Per causes obscures i recargola-
des, set anys després d’entrar en la 
llista del patrimoni mundial de la 
Unesco, encara no tenim enllestit el 
famós pla de gestió fent que no es pu-
gui aprofitar la notorietat de la nos-
tra vall més famosa, procurant que 
no es facin moltes de les necessàri-
es intervencions de manteniment i 
de vigilància de la Vall i del seu con-
tingut.

Aquest estiu, el cap de Govern, di-

nem tenint en compte que aquesta 
comissió és la única habilitada per 
exercir totes les competències atri-
buïdes en el pla de gestió: conser-
vació, gestió, difusió, desenvolupa-
ment sostenible i acreixement del 
patrimoni natural i cultural de la 
Vall. 

Incongruència encara més gran, 
sabent que el Pla de Gestió de la vall 
del Madriu-Perafita-Claror tracta en 
el Títol I anomenat Objectius del Pla de 
Gestió, de la preservació, el manteni-
ment i la revitalització del medi na-
tural. Parlem de l’obligatorietat de 
vetllar per a la quantitat i qualitat de 
les aigües, de la protecció de la fau-
na i de la flora; voldria recordar que 
les competències sobre els rius i me-
di aquàtic, agricultura, caça i pesca 
són exclusives de Govern. 

Gili

¿Com es pot explicar que no hi hagi cap 
membre del Govern en el màxim òrgan executor del 
Pla de Gestió de la vall del Madriu-Peraita i Claror?

NOE

ROSA

Per tot això, ¿com es pot explicar 
que no hi hagi cap membre del Go-
vern en el màxim òrgan executor 
del Pla de Gestió?

Voldria rememorar també la De-
claració institucional per a la pro-
tecció, ús i gestió sostenible de la 
vall anomenada Carta de la Vall del 
Madriu-Perafita-Claror, signada el 
29 de gener del 2003, i que va ser 
un dels arguments importants per 
a què la Unesco reconegués la nos-
tra vall com a Patrimoni Mundial. 
Va ser signada pels ministres de Cul-
tura i de Medi Ambient d’aquell mo-
ment, que avui són consellers gene-
rals del grup parlamentari que dó-
na suport al Govern, així com pels 
cònsols de les quatre parròquies de 
llavors, un dels signants, cònsol me-
nor, avui candidat a cònsol major a 

Andorra la Vella per DA. Els signata-
ris d’aquell compromís d’Andorra 
fora de les nostres fronteres declara-
ven en el punt tres:  «Que la vall del 
Madriu-Perafita-Claror és una uni-
tat natural i cultural que no admet 
la segregació d’actuacions, i que no-
més pot ser gestionada de forma glo-
bal i unitària, garantint la represen-
tació i la participació activa de totes 
les parts amb interessos directes a la 
vall  mitjançant una única estruc-
tura orgànica que garantirà la sal-
vaguarda i la valorització del patri-
moni natural i cultural, material i 
immaterial de la vall del Madriu-Pe-
rafita-Claror, assegurant que el cri-
teri de gestió integral, el principi de 
sostenibilitat, la prevalença de l’in-
terès públic, i el sistema de quali-
tat integral s’apliquin a tota la se-
va Àrea».

¿ÉS POSSIBLE i acceptable 
obviar aquest compromís instituci-
onal de cara a la Unesco en què que-
da clara la voluntat de gestionar la 
Vall del Madriu-Perafita-Claror de 
forma global i unitària?

Per acabar, també, sobta cons-
tatar en el Pla de Gestió validat pel 
cap de Govern aquest estiu i ara pel 
Ministeri de Cultura, que tampoc 
s’han tingut en compte les diverses 
recomanacions de la Unesco que de-
manen una millor definició de la zo-
na tampó, de les zones de la Vall, un 
inventari complet de les estructu-
res construïdes, un inventari de la 
fauna de la zona, de les pràctiques 
agrícoles, pastorals, els impactes 
del canvi climàtic… I tot això, sabent 
que la data límit que ens imposa la 
Unesco és l’1 de febrer del 2012.

Per tant, tal i com ho vaig fer da-
vant del Consell General en la darre-
ra sessió de control al Govern, el dia 
3 de novembre, voldria acabar mani-
festant la nostra decepció en consta-
tar que després de tants anys passats 
des del tan valuós reconeixement no 
es pugui presentar a la Unesco un 
Pla de Gestió seriós i de qualitat, par-
lant com estem parlant, d’un dels 
tresors del nostre país. H
Consellera general socialdemòcrata


